




















FNV Bondgenoten  Openbaar Vervoer

Stop de aanbestedingen
Over de sociale gevolgen van de aanbestedingen in het ov in Groningen Drenthe 2009
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De rekening van de aanbestedingen wordt door de werknemers in het openbaar ver-
voer betaald. Hun werkzekerheid, arbeidsvoorwaarden, arbeidsomstandigheden en 
arbeidsrelaties worden grondig aangetast. Aanbestedingen leiden tot werkloosheid, 
langdurige onzekerheid over het inkomen, functieveranderingen, vergroting van het 
woon-werkverkeer, enz. 

Meerdere malen heeft FNV Bondgenoten zich gericht tot provinciale staten van Groningen en 

Drenthe om de problemen aan te geven. We hebben in Statencommissies het woord gevoerd  

over de nadelige gevolgen van het provinciaal beleid terzake. Aan de provincies en het OV-bureau  

(ingesteld door de provincies en de gemeente Groningen om het openbaar vervoer te regelen) hebben 

we vele brieven geschreven en hebben er veel overlegd over de gevolgen van de aanbestedingen in het 

openbaar vervoer. Het heeft wel beperkte verbeteringen opgeleverd, maar geen echte oplossingen. 

Wij zijn van oordeel dat de provincies als bevoegde overheden geen of onvoldoende rekening houdt  

met de gevolgen van het aanbestedingsbeleid voor het personeel. Dat is sociaal onaanvaardbaar.  

Onderstaand geven we een overzicht op hoofdlijnen van de problemen voor de werknemers ten  

gevolge van aanbestedings-procedures in de afgelopen jaren in Groningen en Drenthe. Uitgangspunt  

zijn de acht aanbestedingen van 2009 met haar voorgeschiedenis.

Wij doen een dringend beroep op de provinciale staten van Groningen en Drenthe een eigen openbaar 

vervoersbedrijf op te richten zodat continuïteit van bedrijfsvoering is gegarandeerd en de sociale gevolgen 

voor het personeel worden weggenomen.

Wij doen een dringend beroep op u uw koers te wijzigen. 

FNV Bondgenoten openbaar vervoer Groningen Drenthe
Ed van Eijbergen, bestuurder

Piet Hulshof, voorzitter

Henk Gols, secretaris

Jan Bolt, vice voorzitter

Henk Westerhof, vice secretaris

Inleiding



4  •  FNV Bondgenoten  •  Stop de aanbestedingen Stop de aanbestedingen  •  FNV Bondgenoten  •  5

Bij MTI was FNV Bondgenoten altijd welkom voor een 

kop koffie. Maar de cao OV (Openbaar vervoer) uit-

voeren vond MTI niet nodig. Twee wilde stakingen waren 

helaas nodig om de roosters voor de chauffeurs volgens 

de regels op papier te zetten.

De verdere naleving van cao werd door MTI aan haar laars 

gelapt. FNV Bondgenoten heeft vervolgens met CNV 

BedrijvenBond de naleving van de cao OV aan de rechter 

voorgelegd. De rechter gaf de bonden volledig gelijk dat 

MTI de cao OV volledig moest naleven en daarmee de 

juiste lonen moest uitbetalen. Maar de uitbetaling zou 

niet plaatsvinden. De provincie Drenthe had ondertussen 

een nieuwe concessie uitgeschreven voor het InterHoMe 

gebied (Hoogeveen en Meppel met het tussenliggende 

gebied). Een concessie met 100% prijs (de goedkoopste 

wint) en een looptijd van 1 jaar en 5 maanden. Binnen  

2 maanden was MTI failliet. Ze was weliswaar de goed-

koopste, maar kon deze inschrijving alleen uitvoeren door 

de cao OV niet na te leven. De gedeputeerde van Drenthe 

meldde dat hij de eisen van betrouwbaarheid, krediet-

waardigheid en vakbekwaamheid zoals de wet voorschrijft  

streng had laten toetsen. Maar deze toets heeft niet 

geholpen een betrouwbare vervoerder in dit gebied het 

openbaar vervoer te laten uitvoeren. Uiteindelijk bleven  

de werknemers met niet betaalde onregelmatigheidsver-

goedingen, vakantietoeslagen, woon-werkvergoedingen 

en niet genoten of betaalde vakantiedagen zitten.  

Per persoon gemiddeld enkele duizenden euro’s.  

Ze zijn nooit schadeloos gesteld door de provincie.

MTI was een experiment, maar de eerste volledige aan-

besteding in Groningen Drenthe vond plaats in Zuidoost 

Drenthe. Arriva verloor dit gebied aan Connexxion OV per 

12 december 2004. De toenmalige maximale concessie-

duur van 6 jaar werd afgesproken. Maar Arriva bleef van- 

uit Emmen rijden voor de concessie GGD (Groningen, 

Groningen, Drenthe). De standplaats Emmen werd 

opgesplitst, collega’s die jaren hadden samengewerkt 

werden uit elkaar gehaald en kregen twee verschillende 

standplaatsen: een van Arriva en drie kilometer verderop 

een voor Connexxion OV. Chauffeurs van de standplaats 

Stadskanaal en veelal wonend in de beurt van hun stand-

plaats, werden verplaats naar Emmen. Want Connexxion 

reed wel op Stadskanaal, maar opende daar geen ves-

tiging. De rekening werd betaald door de chauffeurs uit 

Stadskanaal. Zij moesten eerder van huis en kwamen later 

thuis omdat hun standplaats Emmen werd. De overgang 

van Arriva naar Connexxion heeft enkele medewerkers 

hun baan gekost. Want Connexxion kent bepaalde func-

ties niet. Een indirecte medewerker mag chauffeur wor-

den. Hij weigert en verliest met een vergoeding zijn baan. 

Een chauffeur die aangepast werk had bij Arriva moet 

meerdere rechtszaken voeren tegen Connexxion OV. Het 

eindresultaat was: ontslagen met vergoeding. Geen werk.

Daarna werd de Qliner 315 Groningen – Lelystad aan-

besteed. Connexxion verkreeg deze concessie die voor 

een deel door Arriva werd gereden. Enkele tientallen 

chauffeurs van Arriva gingen over naar Connexxion OV. 

De oude standplaats was Heerenveen, de nieuwe Joure. 

Drie chauffeurs werden overgeplaatst van Groningen naar 

Joure. Zij moesten per dag twee uur meer reizen van hun 

woonadres naar hun nieuwe standplaats Joure. Protesten 

van FNV Bondgenoten en de bestrokken buschauffeurs 

hebben niets opgeleverd. Tevens gingen 6 indirecte me-

dewerkers over van Arriva naar Connexxion. Connexxion 

deelde de betrokken medewerkers mee dat zij geen werk 

voor hen had. Maar aangezien Connexxion net de conces-

sie Waterland (Purmerend en omgeving) had verloren aan 

Arriva, werden de betrokken medewerkers bij deze con-

cessie weer opgevoerd op de personeelslijst naar Arriva. 

De betrokken medewerkers mochten thuis blijven met be-

houd van loon gedurende meerdere maanden. Vervolgens 

accepteerde Arriva niet dat deze medewerkers weer terug 

kwamen. De betrokkenen hebben rechtszaken gevoerd 

naar beide werkgevers om hun werk te behouden.  

Enkele medewerkers zijn na anderhalf jaar thuis zitten 

weer aan het werk gegaan via een rechtszaak tegen  

Arriva of Connexxion. 

In 2004 streden Arriva en Connexxion om de concessie 

GGD. Arriva won. De offerteprijzen lagen zeer dicht bij 

elkaar. Arriva kreeg deze aanbesteding voor 3½ jaar met 

de mogelijkheid van 2 jaar verlenging. 

De aanbesteding die niet door ging
In maart 2007 kopte het Dagblad van het Noorden Chauf-

feurs van Arriva schrikken van ov-plan, grote reorganisatie 

openbaar vervoer in Noorden op komst. Het OV- bureau 

zou in december 2007 het kleinschalig openbaar vervoer 

(regiotaxi’s en buurtbussen) en dertig streekvervoerlijnen 

aanbesteden. De beide provincies zouden elk worden 

opgedeeld in drie of vier kleine gebieden. Vervolgens 

zouden eind 2008 de drukke lijnen en Q-liners apart wor-

den aanbesteed, evenals het openbaar vervoer in de stad 

Groningen en Drenthe. Op een later tijdstip zou het open-

baar vervoer worden gecombineerd met het WVG/WMO 

vervoer en het leerlingenvervoer. Deze worden onder 

verantwoordelijk van de verschillende gemeenten uitge-

voerd. Het geheel betekende dat het openbaar vervoer in 

7 concessies wordt opgeknipt. 

FNV Bondgenoten, Rover, Arriva en taxibedrijven reageren 

allemaal dat de versnippering van het openbaar vervoer 

slecht is voor het openbaar vervoer en de reizigers. 

Het OV-bureau had bedacht dat in principe iedere regio in 

de provincies Groningen en Drenthe een eigen openbaar 

vervoer concessie zou verkrijgen. Het “monopoly” van  

Arriva, Connexxion en Veolia moest hierdoor worden 

doorbroken. Zo zou het mogelijk worden voor taxi- en 

touringcarbedrijven om in te schrijven op een openbaar 

vervoer concessie, aldus het OV-bureau. De huidige om-

vang van de OV-concessie was voor taxi- en touringcar-

bedrijven te groot. Er moest meer marktwerking worden 

gecreëerd. De gevolgen van deze marktwerking – voor 

het personeel en de reizigers – zijn door het OV-bureau 

niet in kaart gebracht. 

FNV Bondgenoten reageerde direct op bovengenoemde 

berichten. De onrust onder de chauffeurs en andere me-

dewerkers over het moeten werken bij een taxibedrijf met 

een slechtere cao was groot. Buschauffeurs reageerden: 

Wij naar een taxibedrijf! Dat nooit! 

De gevolgen voor de chauffeurs om naar een taxibedrijf 

of touringcarbedrijf over te gaan zijn zowel materieel als 

sociaal slecht. Materieel komen de arbeidsvoorwaarden 

onder druk (loon, toeslagen, arbeidstijden, enz.) Hun loon 

kan voor jaren bevroren worden. 

Tevens wordt het werk minder interessant: het aantal 

buslijnen zou binnen zeven concessies veel minder divers 

worden. Het rondje rond de kerk, voor veel chauffeurs een 

schrikbeeld, zou werkelijkheid worden. Ook de busaan-

sluitingen tussen de verschillende busbedrijven zal onder 

druk komen te staan. Dit is niet alleen slecht voor de pas-

sagiers, maar de kritiek en agressie (met alle gevolgen van 

dien) naar de chauffeurs zal toenemen door meer over-

stappen en aansluitingsproblemen. De aansluitingen/over-

stappen van de ene vervoerder op de andere, worden een 

speelbal van de bedrijven die de verschillende concessies 

verkrijgen. Ieder bedrijf streeft immers naar de maximale 

interne efficiency. Hierdoor wordt bij aansluitingen van de 

ene bus op de andere het probleem graag bij de concur-

rent neergelegd. Hij moet zijn aansluittijden maar aanpas-

sen. En bij vertragingen, omleidingen, enz. gaat het eigen 

bedrijfsbelang voor. Dat is ook marktwerking!

Op 27 april 2007 maakt het OV bureau bekend dat “de 

integratie van het WMO en leerlingenvervoer met het 

openbaar vervoer meer tijd kost.” De gemeenten hebben 

om uitstel gevraagd. Volgens de voorzitter gedeputeerde 

Bleker heeft de kritiek van de vervoersbedrijven, vakbon-

den en Rover geen rol gespeeld bij dit besluit tot uitstel. 

Het besluit tot uitstel betekende dat Arriva nog twee jaar 

het openbaar vervoer mag uitvoeren in Groningen en een 

deel van Drenthe. En dat Connexxion OV het openbaar 

vervoer in Zuidoost Drenthe en Zuidwest Drenthe (met 

delen van Overijssel) kan blijven uitvoeren. Op korte ter-

mijn veranderde dus niks. Maar in 2009 zou er hoe dan 

ook aanbesteed moeten worden. 

Nieuwe plannen voor de aanbesteding:  
acht concessies
Op 8 februari 2008 schreef het Nieuwsblad van het  

Noorden: Acht busbedrijven? Groningen en Drenthe 

splitsen aanbestedingen openbaar vervoer. Opnieuw 

wordt bij het OV bureau gewerkt aan zeven of acht con-

cessies. Het gaat om één grote concessie OV die mogelijk 

gesplitst wordt. Er wordt nog gezocht naar drie drukke 

hoofdroutes om deze apart aan te besteden (eventueel  

in combinatie met Friesland). En zes kleinere regio’s  

met een combinatie van OV en WMO/leerlingenvervoer.  

Verder wordt de sociale veiligheid op en rond de bus-

stations apart aanbesteed.

Op weg naar 
de eerste aanbesteding

In 2002 kreeg Arriva onderhands de concessie voor het openbaar vervoer voor 
Groningen en een deel van Drenthe. Bij deze concessie bepaalde de provincie Drenthe 
dat de staddiensten voor Hoogeveen en Meppel en het tussenliggende gebied door 
Arriva moesten worden overgedragen aan het bedrijf MTI (Millennium Transport 
Internationaal). De provincie bepaalde dat dit kon op grond van artikel 3 van de Wet 
Personenvervoer: het experimenteerartikel. Als gevolg van deze afspraak tussen  
Arriva en de provincie Drenthe werden Arriva chauffeurs gedetacheerd bij MTI. 

In de wet was in 2004 de maximale aanbestedingstijd op 6 
jaar gesteld. De gunning GGD (Groningen, Groningen-stad, 
Drenthe) werd verleend voor 3½ jaar (met de mogelijkheid 
van een verlenging van twee maal een jaar).

Een overheid die niet de gevolgen van haar beleid in kaart 
brengt voor de werknemers, voert al snel een a-sociaal 
beleid. De logica van de markt staat vaak haaks op een 
sociaal beleid.
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Het landschap van concessies openbaar vervoer en WMO 

en Leerlingen vervoer ziet er in 2008 als volgt uit: 

GGD Arriva OV

Zuidoost Drenthe Connexxion OV

Zuidwest Drenthe Connexxion OV

Voorts zijn nog 9 WMO concessies en 17 concessies leer-

lingenvervoer uitgegeven door de betreffende gemeenten 

of samenwerkingsverbanden van gemeenten.

Buiten de aanbestedingen blijven de concessies Qliner 

315 (lijn van Groningen naar Lelystad v.v.) die door  

Connexxion wordt uitgevoerd en de spoorconcessies  

in Groningen en Drenthe (Zwolle - Emmen). 

FNV Bondgenoten vraagt een gesprek aan. We gaan  

op 21 maart (Hemelvaartdag) naar het provinciehuis in 

Groningen. Het blijkt niet meer te gaan om het oude plan 

van 2007. Er is wel naar onze argumenten geluisterd.  

Het opknippen van de provincies in nevenschikkende 

aanbestedingen is van de baan. We concluderen dat onze 

eerdere actie dus succes heeft gehad: geen opsplitsing, 

maar afsplitsing. 

De Connexxion OV concessie in Zuidoost Drenthe die 

afloopt op 15 december 2010 wordt opengebroken. De 

concessie loopt echter een jaar eerder af. De chauffeurs 

en andere medewerkers moeten per 13 december 2009 

over naar de nieuwe concessie. De concessie kan dus 

zomaar open gebroken worden. De looptijd van een  

concessie is voor de chauffeurs dus niet meer zeker!

In het nieuwe plan gaat het om een grote concessie  

Groningen Drenthe (GD) en zullen de meeste chauffeurs 

overgaan naar de vervoerder die de grootste concessie 

krijgt. Maar er zullen wel chauffeurs en indirecte mede-

werkers overgaan naar taxi- en touringcar bedrijven die 

de overige concessies verkrijgen. En wie dat worden zal 

nog lange tijd onduidelijk zijn. De onrust op de werkvloer 

neemt weer toe. Snapt de politiek wel wat ze de chauf-

feurs en andere medewerkers aandoen?

Het landschap komt er als volgt uit te zien: acht conces-

sies. Eén grote OV concessie, één concessie voor drie 

HOV (Hoogwaardig Openbaar Vervoer) lijnen en zes regio-

nale concessies waarbij openbaar vervoer gecombineerd 

wordt met WMO- en leerlingenvervoer (verantwoordelijk-

heid van gemeenten).

FNV Bondgenoten schrijft in mei 2008 meerdere brieven 

aan de provincies met de volgende vragen: Zijn de provin-

cies bereid het indirecte personeel een baangarantie te 

geven? Zijn de provincies bereid in het bestek op te  

nemen dat het personeel gedurende de volledige conces-

sieperiode onder dezelfde cao’s blijft vallen? We proberen 

via deze brieven de sociale gevolgen van de concessie 

naar met name de kleine concessies te verkleinen.  

Tevens voeren we gesprekken met politieke partijen om 

aan te geven dat deze concessieverleningen slachtoffers 

gaat opleveren en tot verdere spanningen zal leiden.  

De provincies zijn immers verantwoordelijk voor de  

bestekeisen en voor de gevolgen van haar beleid!

Uit: Ontwerp programma van Eisen voor de gezamenlijke aanbestedingen van OV- en doelgroepenvervoer in Groningen en Drenthe.

Huidige contracten LeerlingenvervoerHuidige contracten WMO-vervoer

Uit: Ontwerp programma van Eisen voor de gezamenlijke aanbestedingen van OV- en doelgroepenvervoer in Groningen en Drenthe.
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Uit de informatie die wij via verschillende wegen krijgen 

blijkt uiteindelijk dat het plan volledig is dichtgetimmerd. 

Met de belangen van de chauffeurs en andere medewer-

kers wordt geen rekening gehouden. Het OV-bureau wil 

efficiencywinst behalen uit het samenvoegen van de OV-

gelden en de gelden voor het WMO en leerlingenvervoer 

die van de gemeenten in Groningen en Drenthe komen. 

De omvang van de kleinere concessies met drie of vier 

gemeenten ligt vast om de invloed van de gemeenten op 

het vervoer te garanderen. Dit is een voorwaarde om de 

gemeenten te laten instemmen met deze gecombineerde 

OV/WMO/leerlingenvervoer concessies. De rekening van 

dit beleid zal betaald worden door de werknemers.

Op 21 mei 2008 demonstreren we bij de provinciale  

staten van Drenthe. Met 300 chauffeurs en andere  

medewerkers in het openbaar vervoer brengen we een 

bezoek aan de Staten van Drenthe. De boodschap is: pas 

de plannen voor de aanbestedingen aan, want dit gaat 

slachtoffers kosten! De meerderheid van de statenleden 

had er vertrouwen in dat Gedeputeerde Staten het goed 

zouden regelen. De chauffeurs hadden er geen enkel  

vertrouwen in!

21 mei 2008 Provinciehuis Assen 

De maanden verstrijken, de onrust op de werkvloer blijft: 

in welke concessie kom ik te werken? Wie wordt mijn 

nieuwe werkgever? Een aanbesteding is een onzekere 

periode voor iedere betrokkene. Maar met het plan voor 

de acht concessies in Groningen en Drenthe wordt een 

nieuw dieptepunt bereikt in de stemming. 

Ernstige vertraging  van de aanbestedingen  
Groningen Drenthe 2009 
In de tweede helft van 2008 is het bestek voor de acht 

aanbestedingsprocedures voor de vervoersbedrijven  

beschikbaar. In januari 2009 horen we dat Connexxion  

OV nog niet de personeelsgegevens heeft ingeleverd bij 

het OV-bureau. Deze gegevens zijn belangrijk voor de 

inschrijvende bedrijven om offertes te maken. Het zal 

slechts tot enkele weken vertraging leiden bij de aan-

bestedingen, zo lijkt het. 

In februari 2009 belt FNV Bondgenoten met het OV-bureau: 

wanneer besluiten de provincies welke vervoerders de 

verschillende concessies krijgen? Het antwoord is klip en 

klaar: 3 maart en als het tegenzit 10 maart 2009. Daarna 

kan FNV Bondgenoten pas aan het werk om duidelijkheid 

te krijgen wie naar welke werkgever overgaat en welke 

afspraken we kunnen maken met de werkgevers over over-

gangsregelingen van de ene werkgever naar de andere. 

Het zal echter nog vele maanden duren. De provincies 

Groningen en Drenthe zijn het niet eens over de vervolg-

stappen. Het blijft lange tijd onduidelijk waarom de provin-

cies geen besluit nemen. Hebben de vervoersbedrijven 

tegen een gelijk bedrag ingeschreven (in 2004 lagen de 

prijzen van de offertes van Arriva en Connexxion dicht bij 

elkaar) waardoor de provincies niet kunnen kiezen?

Statenvergaderingen van Groningen en Drenthe gaan zich 

over de situatie buigen. Het is onderhand april 2009 ge-

worden. En op 13 december 2009 moet er gereden wor-

den. En de onderhandelingen over het personeel met acht 

concessieverkrijgers moet ook nog plaatsvinden!

Weken laten zal pas duidelijk worden waarom de chauf-

feurs zo lang moeten wachten op duidelijkheid. Arriva, 

Connexxion en Qbuzz hebben alle drie op de grote OV-

concessie ingeschreven en willen alle drie 8 miljoen euro 

per jaar meer. Het budget van de provincies is 83 miljoen. 

En aangezien er een samenhang is tussen alle acht de 

aanbestedingen, staat alles dus in de wacht. De directie 

van Connexxion laat weten: De opdrachtgever houdt de 

spanning erin. Je moet een broedende kip niet storen, 

maar we zijn heel erg benieuwd naar het Paasei dat hij 

legt. (DvhN, 4 april 2009). Het verschil tussen de directie-

kamer en de werkvloer wordt hier pijnlijk duidelijk.  

De chauffeurs hebben het over hun baan, hun salaris,  

hun werkplek. Voor de directie gaat het blijkbaar om  

het winnen van een prijs in de provinciale loterij. 

Voor FNV Bondgenoten wordt opnieuw bevestigd dat het 

aanbesteden zeer vele negatieve gevolgen heeft voor het 

personeel. Het personeel is sluitpost en wordt steeds 

langer aan het lijntje gehouden. 

Statenvergadering over de aanbestedingen  
in Groningen en Drenthe
De staten van Groningen en Drenthe vergaderen op 

woensdag 22 april over de aanbestedingen. De discussie 

gaat vooral over het schrappen van busritten als gevolg 

van de te hoge inschrijvingen door de verschillende bus-

bedrijven of het opnieuw uitschrijven van aanbestedingen 

voor 2010. De provincies Groningen en Drenthe staan 

lijnrecht tegenover elkaar. Groningen wil in meerderheid 

uitstel tot 2010, Drenthe wil uitvoering van de huidige 

aanbestedingsprocedure. 

Opnieuw geven wij aan dat de provincies Groningen en 

Drenthe moeten stoppen met de aanbestedingen! en het 

vervoer zelf ter hand moeten nemen: goedkoper en veel 

socialer! De marktwerking zou zorgen voor meer, beter 

en goedkoper openbaar vervoer. Het tegenovergestelde 

gebeurt nu: het wordt duurder en minder!

Het OV–bureau is ondertussen bezig een bezuiniging  

van 6,2 miljoen te verwerken door het minder laten rijden 

van bussen. Dit impliceert verlies aan werkgelegenheid. 

Ook vaste chauffeurs worden onzeker over hun baan.  

De gedeputeerde van Drenthe wil de komende zes jaar 

extra geld in het openbaar vervoer steken om de Drentse 

pijn van de bezuinigingen te verzachten en waar mogelijk 

het busvervoer te verbeteren. 

We besluiten een folder te maken waarin duidelijk wordt 

gesteld dat we de aanbestedingen zat zijn. We roepen de 

kaderleden in Groningen en Drenthe op naar Groningen te 

komen. ’s Morgens vroeg beginnen we allereerst de pas-

sagiers bij het hoofdstation van Groningen deze folder aan 

te bieden. Daarna gaan we eerst naar de Statenvergade-

ring van Groningen en vervolgens naar de Drentse Staten 

om daar de folder aan te bieden. 

Op 22 april vindt een sectorraadsvergadering van het 

streekvervoer van FNV-Bondgenoten plaats. De noordelij-

ke afvaardiging laat weten dat zij niet op deze vergadering 

aanwezig zullen zijn. De directe belangenbehartiging van 

de werknemers in Groningen en Drenthe gaat voor. Het 

bestuur van het landelijke streekvervoer besluit vanwege 

dit grote belang de vergadering van de sectorraad af te ge-

lasten en de leden op te roepen naar Groningen te komen 

om de actie te ondersteunen. 

Opnieuw vragen we aandacht voor de gevolgen van de 

aanbestedingen, en wijzen erop dat de aanbestedingen 

handen vol geld kosten en dat er gebrekkige, vaak  

dubbele, controles plaatsvinden op het openbaar ver- 

voer. Eerst door de vervoerder, daarna nogmaals door  

het OV-bureau. Met andere woorden: Stop de aanbeste-

dingen in Groningen en Drenthe. 

Folder Stop de aanbestedingen! Voor de statenleden van Groningen en Drenthe op 22 april 2010.

Arriva en Connexxion hebben duizenden werknemers 
in dienst. Taxibedrijven in het Noorden tellen maximaal 
enkele honderden werknemers. Dit leidt tot een andere 
organisatie waarbij voor indirecte medewerkers veelal 
geen plaats is bij taxibedrijven. Dat betekent dus ontslag! 
Chauffeurs van openbaar vervoerbedrijven die bij een taxi-
bedrijf worden geplaatst zien dit veelal als een degradatie.

De leden openbaar vervoer van FNV Bondgenoten in het 
Noorden hebben zich expliciet uitgesproken tegen de aan-
bestedingen gezien de grote maatschappelijke gevolgen 
voor chauffeurs en andere medewerkers.
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Een goed begin is dat de Statenvergadering van  

Groningen het college verzoekt de mogelijkheden  

te onderzoeken van een personeels b.v. 

Op 28 mei 2009 maakt het OV-bureau eindelijk bekend 

dat Qbuzz de grootste concessie krijgt. Qbuzz heeft ge-

wonnen van Arriva en Connexxion op kwaliteitspunten. 

Qbuzz zal al het openbaar vervoer binnen de concessie 

zelf rijden. Zij zal niet met onderaannemers in tour en taxi 

werken, zoals Arriva en Connexxion doen. Verder heeft 

Arriva Touring de HOV-concessie verkregen. Zij gaat met 

luxebussen drie lijnen rijden: Groningen – Drachten,  

Groningen – Emmen en Emmen – Hoogeveen. Op 19  

juni werd bekend dat Taxi Nuis de concessie Zuidwest 

Groningen heeft gekregen. De bedrijven voor de overige 

vijf concessies met OV, WMO en leerlingenvervoer  

worden in daaropvolgende weken bekend gemaakt.  

Het totale plaatje ziet er dan als volgt uit:

FNV Bondgenoten vraagt in een brief van 4 juni het OV-

bureau hoeveel werkzaamheden Arriva en Connexxion op 

dit moment hebben en hoeveel de acht vervoerders na 

de bezuinigingen zullen krijgen en wanneer de vergunning 

definitief worden. We proberen op deze manier inzicht te 

krijgen in de toedeling van verdeling van het OV werk en 

de bezuinigen op het werk en de gevolgen voor de werk-

gelegenheid. Het geeft enige informatie over de verdeling 

van het personeel. Wij trekken uit deze informatie de con-

clusie dat circa 40 á 50 chauffeurs naar Arriva Touring of 

één van de taxibedrijven zullen moeten.

Op 1 juli nemen de Provinciale staten van Groningen een 

SP/CDA motie aan met de volgende inhoud:

Geen onderhandelen met Qbuzz over overgang  
van personeel
FNV Bondgenoten wil snel aan het werk. Want afspraken 

maken met twee oude en acht nieuwe werkgevers kost 

veel tijd en is een hele klus. We hebben de personeelsge-

gevens nodig die door Arriva en Connexxion zijn ingele-

verd als onderdeel van het bestek van het OV-bureau om 

duidelijkheid te krijgen over het aantal chauffeurs en ove-

rige medewerkers die naar een ander bedrijf toe moeten. 

FNV Bondgenoten organiseert zes ledenvergaderingen 

om duidelijk te maken wat de aanbestedingen kunnen 

betekenen voor chauffeurs en andere medewerkers van 

de OV- en taxibedrijven. In de ledenvergaderingen wordt 

Provinciale Staten van Groningen in vergadering bijeen op 22 april 2008

Overwegende dat:
>  Door marktwerking in het OV steeds meer mensen een flex- of uitzendcontract hebben;
>  Chauffeurs steeds minder zeker zijn van hun baan, en vaker moeten wisselen van werkgever.

Constaterende dat:
>  De kwaliteit van werk goed moet zijn;
>  Dat mensen die met plezier zekerheid en trots naar hun werk gaan een beter product afleveren;
>  Dat dit ten goede komt aan de klant.

Zijn van mening dat:
>  Het voor goed OV noodzakelijk is dat de chauffeurs goed zijn opgeleid en met plezier hun werk doen.

Verzoeken het college onderzoek te doen naar de mogelijkheden van een personeels bv. Hierdoor zouden werknemers  
in een aparte bv worden ondergebracht zodat zij meer zekerheid hebben over werk en inkomen.

Concessies Winnaars Verliezers

GD concessie Qbuzz Arriva, Connexxion

HOV lijnen Arriva Touring Connexxion, Lanting

Noord Groningen UVO/Van Dijk CTS

Oost Groningen De Grooth CTS

Zuidwest Groningen Nuis CTS

Noord Drenthe/Haren VMNN CTS, De vier gewesten

Zuidoost Drenthe De vier gewesten CTS, VMNN

Zuidwest Drenthe CTS VMNN, De vier gewesten

Burger dupe privatisering van overheid. (…) Politici hebben zich onvoldoende gerealiseerd dat een overheidsdienst die 
zelfstandig wordt vooral waarde hecht aan het maken van winstgroei. Managers vergeten gaandeweg de publieke functie  
van hun onderneming en tegelijkertijd verslapt de controle door de politiek. Toezichthouders worden op afstand geplaatst,  
en zodra het algemeen belang in de verdrukking komt, is er niemand die daar nog politiek op aan te spreken is. Niet alleen  
de burger lijdt hieronder, ook de mensen die uiteindelijk het werk moeten doen. (Tjeenk Willink, DvhN 9 april 2009).

Motie

Provinciale Staten in vergadering bijeen op 1 juli 2009

Overwegende,

>  Dat het huidige systemen van aanbesteden aanleiding geeft tot veel maatschappelijke discussie 

>  Dat het huidige systeem leidt tot onzekerheden bij personeel en reizigers

Van mening zijnde,

>  Dat er nog onvoldoende bekend is over de mogelijke alternatieven voor het huidige systeem van 

aanbesteden. 

Verzoeken het college;

>  Een onderzoek uit te voeren naar de mogelijke alternatieven waarin verschillende opties worden 

meegenomen en tegen elkaar afgewogen;

>  Niet aanbesteden en het OV als provincie zelf uit te voeren;

>  Tussenvormen waarbij bijvoorbeeld voor een langere periode wordt aanbesteed, of het materieel en/of 

personeel in een eigen overheids bv worden ondergebracht;

>  Doorgaan met het huidige systeem

>  De Staten zo spoedig mogelijk te informeren over de uitkomsten van dit onderzoek

En gaan over tot de orde van de dag.

Sandra Beckerman   Truus van Kleef

SP      CDA
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opnieuw duidelijk dat niemand voor een taxi- of touringcar 

bedrijf wil gaan werken. 

We nemen contact op met Qbuzz om tot afspraken te 

komen. In een gesprek van 22 juni maakt Qbuzz echter 

duidelijk dat zij de bezwarentermijn tegen het besluit tot 

gunning eerst wil afwachten, alvorens tot afspraken met 

FNV Bondgenoten te komen. Qbuzz heeft ervaring met 

bezwaren tegen hun concessies. In 2008 hebben Con-

nexxion en Arriva bezwaar gemaakt tegen de gunning van 

de concessieverlening aan Qbuzz in Zuidoost Friesland 

(ZOF) en de Stadregio Rotterdam (SRR). Het duurde vele 

maanden alvorens de rechter uitspraak deed. Dus geen af-

spraken! Gevolg hiervan is, dat de chauffeurs op vakantie 

gaan zonder te weten wie hun nieuwe baas wordt: Qbuzz, 

Arriva Touring of één van de taxibedrijven!

Voorts deelt Qbuzz mee dat zij de bussen niet zelf wil 

gaan onderhouden. Arriva heeft een eigen afdeling tech-

niek waar 43 mensen werken, de meeste in de functie 

van monteur. Wij doen een dringend beroep op Qbuzz 

een eigen onderhoudsbedrijf op te zetten zodat de mon-

teurs de 400 bussen van Qbuzz kunnen onderhouden en 

zodoende hun eigen vak kunnen blijven uitvoeren. Qbuzz 

zegt dit toe. “Een kans van 50% op een eigen onder-

houdsbedrijf” zegt Qbuzz.

Maar de monteurs worden erg onzeker over hun baan en 

hun toekomst. De ondernemingsraad Arriva Techniek wil 

een gesprek met Qbuzz over hun toekomst. In een over-

leg van de Qbuzz directie met de Ondernemingsraad van 

Arriva Techniek (busonderhoud) en de vakbondbestuurder 

blijkt al snel dat Qbuzz toch geen eigen onderhoudsbedrijf 

wil. Het argument van Qbuzz is dat de kosten voor het 

opzetten van een eigen onderhoudsbedrijf bedrijfsecono-

misch niet rendabel is te maken voor een concessie van 

6 jaar! De monteurs kunnen buschauffeur worden, of de 

nieuwe functie logistiek medewerker op zich nemen. En 

een tiental monteurs kan als monteur bij het autobedrijf 

Wensink aan de slag.

Eind juli wordt bij Drenthe Tours ontslag aangevraagd voor 

17 chauffeurs. Het UWV verleent de ontslagvergunning. 

Dit ontslag komt niet onverwachts. Arriva werkte met 10 

tot 15 touringcarbedrijven voor het uitvoeren van zijn con-

cessie. Qbuzz zal dit niet doen en heeft mede hierdoor de 

concessie verkregen (kwaliteitspunten). Het werk wordt 

niet meer uitgevoerd door de touringcarbedrijven en dus 

worden chauffeurs ontslagen. Het zijn ongetwijfeld veel 

meer chauffeurs bij touringcarbedrijven die hun werk  

verliezen.

Op 5 augustus 2009 wordt voor 16 wagenwassers van 

Nivo Noord ontslag aangevraagd bij het UWV. Deze wagen-

wassers zorgen ervoor dat iedere ochtend de bussen van 

Arriva schoon zijn, afgetankt en voorzien van voldoende 

olie, koelwater en ruitenwisservloeistof. Bij GADO en 

DVM/NWH waren wagenwassers vroeger in dienst. Ar-

riva heeft deze werkzaamheden afgestoten in het kader 

van de bezuinigingen. Qbuzz gaat gebruik maken van een 

ander schoonmaakbedrijf voor deze werkzaamheden. 

De wagenwassers gaan in actie voor behoud van werk. 

Als dat niet kan willen ze een sociaal plan afspreken. De 

bussen blijven vies, maar het tanken wordt op een aantal 

standplaatsen overgenomen door vestigingsmanagers.  

Dit is besmet werk en leidt weer tot onrust op de werk-

vloer. Wij doen een beroep op Qbuzz om af te spreken dat 

het nieuwe schoonmaakbedrijf de betreffende mensen 

overneemt voor deze werkzaamheden. Qbuzz belooft 

er over te praten, maar wil geen harde afspraken maken 

met het nieuwe schoonmaak-bedrijf. Als op 13 december 

2009 Qbuzz gaat rijden blijkt dat de meerderheid van de 

wagenwassers geen nieuwe baan heeft gekregen bij  

het nieuwe schoonmaakbedrijf. Ook de wagenwassers 

betalen de rekening van de aanbestedingen.

Arriva stapt naar de rechter
Op 25 juni begint Arriva een juridische procedure tegen 

de provincies Groningen en Drenthe bij het college van 

beroep voor het bedrijfsleven. Arriva is van mening dat 

Qbuzz ten onrechte de concessie van de provincies  

heeft verkregen.

De chauffeurs en andere werknemers moeten weer 

wachten. De zomervakanties zijn begonnen. Het blijft lang 

onduidelijk wanneer de rechtbankzitting zal plaatsvinden. 

Uiteindelijk zal deze plaatsvinden op 23 augustus.  

De uitspraak volgt op 4 september. De uitspraak luidt  

dat de provincies Groningen en Drenthe niet onjuist ge-

handeld hebben door de concessie aan Qbuzz te gunning. 

Arriva overweegt na de uitspraak nog een bodemprocedu-

re te gaan voeren. Een eventuele bodemprocedure heeft 

echter geen opschortende werking. Later blijkt dat Arriva 

afziet van verdere stappen.

De bezuinigingen op het openbaar vervoer moeten echter 

nog door het OV-bureau bekend worden gemaakt. Deze 

hebben immers met de werkgelegenheid voor de mede-

werkers te maken. Op welke buslijnen wordt bezuinigd, 

en welke gevolgen heeft dit voor de werkgelegenheid op 

de verschillende standplaatsen. Uiteindelijk maakt het OV-

bureau op 11 september bekend waar de bezuinigingen in 

de dienstregeling voor de concessies GD en HOV vallen 

voor een totaal bedrag van 3,1 miljoen euro.

Overleg met Arriva Touring
Arriva Touring heeft geen last van de gerechtelijke pro-

cedure. Zij nodigden ons voor begin juli uit voor een 

overleg betreffende de overgang van het personeel. Wij 

laten weten dat Arriva OV en Qbuzz tevens bij dit overleg 

aanwezig moeten zijn. Voorts geven wij aan dat Qbuzz 

op dit moment geen overleg wil in afwachting van de ge-

rechtelijke procedure. Op 21 juli krijgen we een brief van 

Arriva Touring waarin wij uitgenodigd worden voor het 

overleg over de overgang van het personeel. Het overleg 

zal plaatsvinden in afwezigheid van Qbuzz en met Arriva 

OV. Indien FNV Bondgenoten zijn “standpunt handhaaft 

dat het overleg met Qbuzz wordt afgewacht, dan is Arriva 

Touring genoodzaakt het overleg alleen met Arriva OV op 

te starten”. Een regelrechte bedreiging dat Arriva Touring 

het intern met Arriva OV wil gaan regelen. Wij trekken 

de conclusie dat niet in overleg gaan kan leiden tot juridi-

sche procedures over de rechtmatigheid van de keuzes 

die Arriva Touring en Arriva OV gaan maken. Dit leidt tot 

onduidelijkheid bij onze leden. We besluiten te gaan en 

nogmaals uit te leggen dat een besluit op dit moment niet 

mogelijk is. 

In het overleg met Arriva Touring en Arriva OV wordt  

duidelijk dat volgens de berekeningen van Arriva OV circa  

24 chauffeurs en 5 indirecte medewerkers naar Arriva  

Touring overgaan. Op vragen van ons deelt Arriva  

Touring mee dat voor de buslijnen (Emmen – Hoogeveen, 

Groningen – Emmen en Drachten – Groningen) alleen 

een standplaats in Groningen zal worden ingericht. Dit 

betekent voor de chauffeurs uit Emmen veel meer reistijd! 

Voorst deelt Arriva Touring mee dat zij geen garanties wil 

geven over de toepassing van de cao openbaar vervoer 

voor de chauffeurs. Dat betekent een inkomensverslech-

tering voor chauffeurs en andere medewerkers binnen de 

concessieperiode. Arriva Touring maakt verder duidelijk 

dat ze niet zit te wachten op OV-medewerkers met hun 

eigen cao. Ze zullen de mensen overnemen, maar wil-

len bij voorkeur zelf chauffeurs aannemen. Deze nieuwe 

chauffeurs beginnen onderin de loonschaal en zijn dus 

goedkoper voor Arriva Touring dan chauffeurs met erva-

ring in het OV. 

FNV Bondgenoten vraagt vervolgens hoe in de ‘school-

vakanties’ (13 weken per jaar) de chauffeurs zullen worden 

ingezet. In de schoolvakantie is er immers veel minder 

werk en vervallen er ritten op de betreffende lijnen van 

het openbaar vervoer. Het antwoord is duidelijk: dan zullen 

de chauffeurs worden ingezet op touringcarchauffeur. Dat 

betekent in normaal Nederlands: met een gezelschap op 

pad voor één of meerdere dagen. Mooi werk voor wie dat 

wil, maar de meeste openbaar vervoer chauffeurs willen 

geen lange dagen met een gezelschap op stap. Dat is ook 

echt een ander vak.

Voor onze leden zijn dit allemaal negatieve punten: geen 

garantie voor behoud van de eigen cao OV, veel extra 

woon-werkverkeer voor chauffeurs uit Emmen en in de 

vakanties touringcarritten uitvoeren. We geven nogmaals 

aan, dat er eerst met Qbuzz gesproken moet worden. 

Arriva Touring heeft haast en wil snel weten welke chauf-

feurs overkomen. Maar dit kan niet zonder overleg met 

Qbuzz en de andere vervoerders. De wet geeft niet aan 

welke chauffeurs eventueel naar Arriva Touring moeten 

overgaan. Nu moet Arriva Touring wachten.

De monteurs die zes tot acht jaar hun werk als monteur 
niet meer uitvoeren worden gedékwalificeerd voor hun 
werk. Zij zullen waarschijnlijk nooit meer in hun vak aan  
de slag komen. Het bijhouden van hun vaardigheden en 
afwezigheid aan bijscholing maken dit zeer waarschijnlijk.

De wetgever heeft wel regels gesteld aan de overgang van 
personeel (omvang), maar niet wie naar welke werkgever 
over moet in een dergelijk complexe aanbesteding als in 
Groningen en Drenthe. Dit zal dus in overleg van bonden en 
werkgevers moeten gebeuren.

Rechtszaken horen bij de aanbestedingswereld. Dat is  
in de bouw net zo. Hettinga, algemeen directeur Arriva 
Nederland, DvhN 21 oktober 2010.

De overgang van touringcarchauffeurs is niet in de wet 
vastgelegd. Chauffeurs moeten volgens de wet in dienst 
zijn van het concessiehoudend bedrijf of het concern. 
Werknemers die uitbesteed werk verrichten voor een 
ander bedrijf hebben geen enkel recht.

Vervoersbedrijven gaan vaker naar de rechter als ze het 
niet eens zijn met een besluit van de overheden. De be-
langen van de aanbestedingen zijn groot. Het belang van 
Arriva is groot. Zij verliest uiteindelijk, naar eigen zeggen, 
30 tot 35% van haar omzet bij verlies van de concessie 
Groningen Drenthe.

De wetgever heeft bepaald dat medewerkers van  
openbaar vervoerbedrijven naar evenredigheid van  
het financiële verlies mee overgaan naar de nieuwe  
vervoerder met behoud van hun arbeidsvoorwaarden  
en bedrijfsregelingen.

Chauffeurs en andere medewerkers gaan over met  
behoud van arbeidsvoorwaarden en bedrijfsregelingen. 
Maar de wet geeft geen garantie  op behoud van de eigen 
CAO voor de volledige concessieperiode.
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Eindelijk overleg over de overgang van personeel: 
Arriva - Qbuzz
Na de gerechtelijke uitspraak op 4 september komt 

ook het gesprek met Qbuzz op gang. Het belangrijkste 

punt: gaan alle chauffeurs over naar Qbuzz? Daarvoor is 

ook met de ‘oude’ vervoerders overleg nodig. Er komt 

een overleg met Qbuzz, Arriva en Connexxion. Er komt 

tevens een overleg met Qbuzz en Arriva, alsmede een 

overleg met Qbuzz, Connexxion en Connexxion Taxi 

Services(CTS).

In het overleg met Qbuzz en Arriva wordt afgesproken 

dat alle chauffeurs die bij Arriva werken, mogen kiezen uit 

Arriva Touring, een taxibedrijf of Qbuzz. Qbuzz garandeert 

dat alle chauffeurs van Arriva die voor Qbuzz kiezen, bij 

Qbuzz in dienst komen. Arriva OV zal tevens met Arriva 

Touring contact opnemen of zij met deze procedure ak-

koord gaat. Voorts deelt Arriva mee, dat zij de betrokken 

taxibedrijven heeft aangeschreven voor een overleg over 

de overgang van het personeel. De betrokken taxibedrij-

ven zullen niet reageren. Arriva Touring gaat akkoord.  

De Chauffeurs van Arriva kunnen kiezen.

De uitslag of chauffeurs naar Arriva Touring een taxi-

bedrijf of Qbuzz willen, laat zich raden. Alle chauffeurs bij 

Arriva geven aan dat zij naar Qbuzz willen! Veel chauffeurs 

kunnen weer gewoon ademhalen en hoeven niet bang 

te zijn bij een taxi- of touringcarbedrijf te moeten werken 

onder slechtere arbeidsvoorwaarden. Voor de chauffeurs 

is dit de beste oplossing. Maar het is wel concurrentie op 

arbeidsvoorwaarden, want Arriva Touring krijgt zijn goed-

kope chauffeurs op deze manier. 

Nadat duidelijkheid is verkregen voor de chauffeurs van 

Arriva en Connexxion, moeten de namen en functies 

van meer dan honderd indirecte medewerkers van Arriva 

komen. Maar Arriva is na het verlies van hun grootste 

concessie met een reorganisatie bezig en deelt mee dat 

zij eerst de reorganisatie moet afronden. Daarna zullen zij 

meedelen wie er op hun lijst van indirecte medewerkers 

staan voor de overgang naar de verschillende vervoerders. 

Het indirecte personeel (alle niet-chauffeurs) moeten 

wachten. 

Begin november worden de lijsten met de namen van  

de meer dan honderd indirecte medewerkers bekend.  

De onrust onder hen neemt nu toe. Mensen met vele 

verschillende functie gaan over naar Qbuzz. Het moet  

immers een ‘afspiegeling’ zijn van het totale personeel. 

Maar er staan ook enkele medewerkers op die naar taxi-

bedrijven (en Arriva Touring) gaan. De grote vraag is  

natuurlijk: Is er voor hen passend werk? 

De 43 medewerkers Techniek krijgen voor het grootste 

deel een andere baan. Van tenminste vijf medewerkers 

van Arriva wordt door Qbuzz “afscheid” genomen omdat 

er geen werkzaamheden voor hen zijn. Voor zeven mede-

werkers zal in november 2010 nog onduidelijk zijn wat hun 

functie wordt. 

De medewerkers die naar twee taxibedrijven overgaan 

zijn twee vrouwen – beide werkend in deeltijd – van het 

OV-informatienummer 0900-9292. De dames werken 

in de stad Groningen en zullen nu naar Winschoten en 

Delfzijl/Uithuizen moeten. Beiden hebben geen rijbewijs 

en zullen dus met het openbaar vervoer moeten. Dat kost 

veel tijd! Ze krijgen een gesprek. Duidelijkheid over hun 

werk komt er niet. De bedrijven zitten niet op de vrouwen 

te wachten. Na vele maanden van onzekerheid over hun 

toekomst wordt een financiële regeling getroffen. Half 

september 2010 worden de loonbetalingen definitief af-

gerond. Beiden krijgen een uitkering en zijn nog aan het 

solliciteren naar werk.

Op 5 oktober 2009 stond in het Dagblad Onrust onder 

chauffeurs van Arriva, uitzendbureaus werven personeel 

voor Qbuzz. (…) De uitzendbureaus wekken ten onrechte 

de indruk dat Qbuzz nieuwe chauffeurs zoekt. Qbuzz  

geeft de voorkeur aan de huidige groep. Hoeveel mensen 

Qbuzz nodig heeft is mede door de bezuinigingen nog  

niet bekend. Ook onder de uitzendkrachten neemt de 

onrust toe. Er zijn nog geen afspraken gemaakt over de 

150 uitzendkrachten die voor Arriva werken. De wet regelt 

niets hierover. Maar de chauffeurs willen graag aan het 

werk blijven.

Met Qbuzz komen we overeen dat alle chauffeurs die 

voor Arriva of Connexxion als chauffeur in Groningen en 

Drenthe hebben gewerkt als uitzendkracht, zich kunnen 

inschrijven bij de twee uitzendbureaus waar Qbuzz mee  

in zee gaat. 

Met Qbuzz maken we uiteindelijk afspraken over de over-

gang van de honderden medewerkers over: handhaven 

van de cao en het pensioenfonds voor de medewerkers 

uit de stad Groningen gedurende de gehele concessie die 

onder een eigen stads-cao vallen, het meenemen van ver-

lofdagen naar de nieuwe werkgever, reparatie van spaar-

loonregeling, afspraken over de gemaakte afspraken over 

de vakantieplanning, enz. Overigens dreigt een rechtszaak 

tussen Qbuzz en Arriva over de te betalen prijs voor een 

verlofdag. Maar Qbuzz garandeert de afspraken ongeacht 

een eventuele rechtszaak. Het gaat om ongeveer 12.000 

verlofdagen, enkele miljoen euro’s.

Verdeling van de chauffeurs in Zuid Drenthe:  
Connexxion OV – CTS - Qbuzz.
De aanbestedingen hebben grote gevolgen voor de chauf-

feurs in de concessies Zuidoost Drenthe en Zuidwest 

Drenthe. Er is grote onzekerheid over de standplaats en 

wie de volgende werkgever wordt: een OV-bedrijf of een 

taxibedrijf. Connexxion OV heeft als oude concessiehou-

der een verdeling gemaakt voor de toedeling van het werk 

naar de nieuwe concessies in het zuiden van Drenthe.  

Het gaat om de concessies Groningen Drenthe (Qbuzz), 

Zuidoost Drenthe (Connexxion Taxi Services (CTS)) en 

Connexxion Overijssel (Connexxion OV). Het gaat hierbij 

om de standplaatsen Emmen, Hoogeveen en Meppel.

De concessie Overijssel verbaast ons. Want het gaat  

om de chauffeurs die op de stallingen Hoogeveen en 

Meppel werken. Het blijkt echter dat tal van lijnen die 

vanuit Drenthe naar Overijssel rijden en omgekeerd door 

chauffeurs uit de Drentse standplaatsen, ineens tot de 

concessie Overijssel behoren. 

Wij concluderen voorts dat de concessie Zuidoost  

Drenthe (Emmen e.o.) loopt tot 15 december 2010.  

Deze concessie had dus nog een looptijd van een jaar. 

Deze moest natuurlijk afgekocht worden door het OV-

bureau. Want Connexxion moet eerder afstand doen van 

deze concessie. Wij vermoeden dat deze overdracht van 

lijnen onderdeel van deal tussen Connexxion en het OV 

bureau is geweest. Het overdragen van deze lijnen heeft 

in ieder geval tot gevolg dat meer chauffeurs aan de con-

cessie Overijssel worden toegewezen. Het zal blijken dat 

uiteindelijk enkele tientallen chauffeurs naar standplaatsen 

in Overijssel moeten. 

Connexxion komt met een verdeling van het personeel 

over de drie concessies. Deze indeling heeft tot gevolg 

dat drie groepen chauffeurs van de verschillende stand-

plaatsen Emmen, Hoogeveen en Meppel over de drie 

vervoerders worden verdeeld. De berekeningen kloppen 

niet. Wij protesteren. 

Maar dat is nog niet alles. Connexxion Taxi Service  

heeft bedacht dat zij het werk niet zelf wil gaan uitvoeren, 

maar door een ander taxibedrijf wil laten doen: Vervoers-

management Noord Nederland (VMNN). Dit werk moet 

volgens hen onder de taxi-cao worden uitgevoerd!  

Dit is illegaal. Voorts deelde CTS bij het eerste overleg 

op 6 oktober mee dat het een aantal buschauffeurs zal 

omscholen tot taxichauffeur. Zo gaat CTS dus met de 

toekomstige chauffeurs om. 

Met deze mededelingen van CTS gaat de volgende och-

tend 7 oktober het vervoer plat. De buschauffeurs zijn het 

zat. Ze gaan verhaal halen bij het OV – bureau in Assen. 

Het dagblad bericht: Buschauffeurs slapen er niet meer 

van. We liggen ’s nachts wakker van de aanbestedingen. 

Praten nergens anders over, denken nergens anders aan. 

We weten niet waar we op 13 december aan toe zijn.  

Dat vreet aan je. Mensen kunnen er niet meer tegen en 

krijgen trammelant thuis. Sommigen zijn zo ver heen dat 

het eigenlijk gewoon gevaarlijk is dat ze nog achter het 

stuur van een bus kruipen. Maar niemand wil zich hier- 

om ziek melden. Ze zijn bang dat ze als taxichauffeur de 

hypotheek niet meer kunnen betalen en allerlei arbeids-

voorwaarden kwijtraken. (DvhN, 8 oktober 2009). Ook 

verantwoordelijke bestuurders van bedrijven hebben  

vaak geen idee wat de gevolgen van hun besluiten zijn,  

en hoe ze chauffeurs kunnen vernederen.

Iedere vervoerder heeft zijn eigen organisatiestructuur 
opgebouwd. Bij de inrichting (of een latere reorganisatie) 
wordt gekozen de concessie op een bepaalde manier uit  
te voeren. Zo maakte Arriva gebruik van ongeveer 15 
touringcarbedrijven voor de uitvoering van het openbaar 
vervoer binnen haar concessie. Qbuzz werkt volgens de 
offerte niet meer met touringcarbedrijven. Arriva had  
eigen onderhoudsbedrijven voor de bussen. Qbuzz besteed 
dit werk uit. Qbuzz heeft een ander schoonmaakbedrijf 
voor de bussen. Arriva heeft eigen ICT’ers  in dienst.  
Qbuzz besteed dit werk uit, enz. Het gevolg is dat door  
een andere inrichting van een bedrijf tal van werkzaam-
heden anders georganiseerd worden en het werk van  
vele mensen vervalt. Zij of de collega verliezen hun werk.

Bij concessieovergangen kan ontslag van werknemers 
worden aangevraagd bij de rechter of het UWV. Maar vaak 
wordt een financiële regeling getroffen tussen werknemer 
en bedrijf. Bij de huidige acht aanbestedingen gaat het 
waarschijnlijk om enkele honderdduizenden euro’s. Geld 
dat niet aan het openbaar vervoer wordt besteed en werk-
nemers werkloos maakt.

De chauffeurs die in Overijssel moeten gaan werken zul-
len waarschijnlijk nooit meer op hun Drentse standplaats 
terugkomen. De kans hierop is gezien de systematiek van 
de aanbestedingen nihil. Voorts kregen deze chauffeurs 
die per 13 december 2009 in Overijssel moeten gaan wer-
ken, in november 2009 te horen dat zij per 29 augustus 2010 
overgaan naar Syntus die in Overijssel de concessie heeft 
gewonnen. Dus nog een wisseling binnen acht maanden.

Actie van chauffeurs bij OV bureau Assen op 7 oktober 2009.
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Meerdere onderhandelingsrondes met Connexxion  

OV, Qbuzz en CTS zijn nodig om tot een oplossing te 

komen. CTS bindt in. Het werk voor de stadschauffeurs 

in Hoogeveen en Meppel wordt niet uitbesteed aan een 

ander taxibedrijf. Maar uiteindelijk worden de chauffeurs 

drie kanten opgestuurd: De meeste chauffeurs gaan naar 

Qbuzz. Enkele tientallen chauffeurs van de standplaatsen 

Hoogeveen en Meppel gaan naar Connexxion Overijssel 

op de standplaatsen Dedemsvaart, Zwartsluis en Zwolle. 

De meeste chauffeurs wonen in het gebied Hoogeveen - 

Meppel en moeten voor en na hun dienst dagelijks extra 

reizen om hun werk te kunnen uitvoeren. Tenslotte komt 

een deel van de chauffeurs terecht bij het taxibedrijf CTS. 

Vervolgens besluit het taxibedrijf CTS alleen een vestiging 

in Hoogeveen voor het openbaar vervoer te openen.  

De chauffeurs uit Meppel moeten ook voor en na hun 

diensten extra reizen. Dus een flink aantal verslechterin-

gen voor de chauffeurs die meer tijd kwijt zijn voor hun 

werk, en de bedrijven maken hogere kosten voor ver-

goeding van het woon-werkverkeer. Indien Qbuzz deze 

werkzaamheden had verricht, zouden chauffeurs en  

bedrijf goedkoper uit zijn. 

Na de verdeling van het personeel over de drie bedrijven 

moeten de gevolgen van de aanbesteding nog aan de 

orde komen: toepassing van de cao OV voor de chauf-

feurs gedurende de hele concessieperiode, afspraken 

over de zomervakantie moeten doorgang vinden, de nog 

uitstaande vakantiedagen moeten mee naar de nieuwe 

concessieverkrijger, spaarloonregeling, enz. Afgesproken 

wordt dat de chauffeurs die naar CTS gaan gedurende de 

gehele concessieperiode onder de cao OV blijven vallen. 

Allereerst hebben de vervoerders natuurlijk voor alle 

buslijnen volgens de voorschriften van het OV-bureau de 

dienstregeling moeten omzetten in werkpakketten voor 

de honderden chauffeurs. Zij hebben standplaatsen moe-

ten vinden waar de bussen ’s nachts staan. Ze hebben alle 

personeelsgegevens moeten inventarissen, standplaatsen 

bedrijfsklaar moeten maken, haltepalen moeten plaatsen, 

enzovoort. Een hele klus, terwijl de overgrote meerder-

heid van het personeel pas op 13 december pas aanwezig 

is, want die werken nog voor Arriva en Connexxion. Vanaf 

13 december zijn Arriva en Connexxion OV aan het afbou-

wen. Het opbouwen en afbouwen van de concessies kost 

natuurlijk veel geld dat niet aan het vervoeren van passa-

giers wordt besteed!

Concessie Groningen Drenthe
Een probleem betreft de bestaande stallingen voor de 

bussen en de kantines voor het personeel. Qbuzz en  

Arriva zijn het niet eens geworden over de prijs van de 

twaalf stallingen en de kantines. Het eigendom van deze 

panden is in de meeste gevallen in handen van Arriva.  

Arriva heeft deze gekocht samen met de bussen en ande-

re goederen van de overheid in 1997 voor fl.150,5 miljoen. 

Van oudsher zitten deze panden meestal op een gunstige 

locatie ten opzichte van de belangrijkste aanvangshaltes 

van het openbaar vervoer. 

Qbuzz heeft dus nu nieuwe ruimten voor de twaalf stalling 

van circa 400 bussen plus kantines en werkruimten voor 

alle kantoorwerkzaamheden moeten huren. Deze panden 

en parkeerplaatsen liggen veelal verder weg van de begin- 

en eindpunten van het openbaar vervoer. Hierdoor worden 

dagelijks extra kilometers gereden door 400 bussen. Het 

is niet alleen een extra financiële kostenpost voor de ver-

voerder, maar ook het milieu lijdt er onder. De stallingen 

van Arriva staan in overgrote meerderheid leeg, in afwach-

ting van een nieuwe bestemming. 

In de Wet Personenvervoer staat dat het personeel alleen 
mee overgaat naar een nieuwe concessiehouder als dit 
bedrijf zelf (of het concern) de concessie heeft. Indien het 
werk door een ander bedrijf wordt uitgevoerd is er geen 
recht voor het personeel om naar de nieuwe concessie 
verkrijger te gaan. De chauffeurs die via uitbesteding bij 
VMNN werken, hebben geen recht op overgang bij de 
volgende aanbesteding. Gevolg: de werkloosheid stijgt. 
Bedankt CTS. 

Een van de chauffeurs komt uit het westen van het land en 
heeft Connexxion gevraagd om overgeplaatst te worden 
naar Emmen. Hij gaat wonen in Duitsland over de grens bij 
Emmen. Zijn werkgever gaat akkoord. Zij spreken af dat hij 
kan beginnen in Zwolle en door zal schuiven naar Emmen. 
De chauffeur gaat hiermee akkoord. Op het moment van 
concessieovergang is hij al werkzaam op de standplaats 
Hoogeveen. Hij schuift dus op naar Emmen. Maar hij wordt 
door de aanbesteding ingedeeld op standplaats Dedems-
vaart. Dit betekent vele kilometers extra en meer kosten 
tot zijn pensioen. Want de komende zes tot acht jaar heeft 
Connexxion geen standplaats meer in Emmen voor het 
openbaar vervoer. En voorts werkt hij nu niet meer voor 
Connexxion, maar voor Syntus die de concessie in  
Overijssel heeft gewonnen.

Politici die in debatten en voor de media meedelen dat de 
overgang van het personeel in de Wet Personenvervoer  
is geregeld, spelen mooi weer. Werknemers in het OV  
gaan over naar de nieuwe vervoerder met behoud van  
hun arbeidsvoorwaarden en bedrijfsregelingen als de  
concessiehouder hun baas is of in het concern aanwe-
zig is. Bij uitbesteding houdt je geen recht meer over. 
Verder regelt de wet niet dat je dezelfde functie behoudt 
(monteur), niet dat je hetzelfde loon behoudt, niet dat je 
dezelfde reisafstand behoudt naar het werk (meer tijd en 
geld kwijt). Om nog maar te zwijgen over een regeling die 
tot werkloosheid leidt.

Nu staat het gras tussen de tegels op het busstation Veendam. 

Voor 13 december 2009 stopten hier de bussen.

Vanaf 13 december 2009 moeten de bussen invoegen tussen  

het overige verkeer en de passagier lang de weg lopen voor  

de overstap!

13 december 2009: de 
nieuwe concessieverkrijgers 
gaan rijden

Op zondag 13 december 2009 gaat de eerste fase van de concessies in: het OV-
gedeelte. De delen voor WMO en Leerlingenvervoer worden later ingevoerd. In de 
dagen voorafgaand aan de overgang moet de uitrusting van honderden chauffeurs 
op alle standplaatsen ingeleverd worden: uniformen, stempel, tassen, enz. En bij 
de nieuwe vervoerders worden voor de ruim negenhonderd chauffeurs uniformen, 
stempels, tassen, enz. uitgereikt. Nu kunnen we de gevolgen van de overstap van 
de ene concessieverkrijger naar de opvolger pas goed zien. 
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Tal van eindpuntvoorzieningen voldoen niet, de brandvei-

ligheid is niet op orde, de looproutes zijn langer geworden 

en onveilig, toiletten zijn niet overal op orde. Dit zijn basis-

voorzieningen die op elke standplaats geregeld moeten 

zijn. Zaken die nog vele maanden niet op orde zijn.

Qbuzz heeft een kleine 400 nieuwe bussen besteld. Maar 

Arriva en Connexxion OV hebben ruim 350 bussen over. 

Zolang er geen nieuwe concessies door hen worden 

gewonnen zijn er dus bussen over. De kosten hiervoor 

moeten natuurlijk bij een (andere) concessie terugverdiend 

worden.

Qbuzz heeft besloten de bussen te leasen. Dat betekent 

dat bussen voor onderhoud naar het aangewezen onder-

houdsbedrijf moeten. Arriva en Connexxion hebben een 

eigen technische dienst voor het onderhoud. Qbuzz wil 

dat niet. Het gevolg is extra kilometers rijden en dus meer 

tijd nodig voor het onderhoud van de bussen. 

Kantines moesten niet alleen worden ingericht, maar 

meer dan duizend sleutels moeten aan de chauffeurs en 

aan medewerkers worden uitgereikt. Er worden nieuwe 

uniformen aangemeten en aangeschaft. Al met al wordt 

er veel geld uitgegeven dat niet naar het vervoeren van 

passagiers gaat.

Behalve de verschillende gebouwen en stallingen zijn de 

haltepalen eigendom van Arriva. Ook hier ontstond een 

conflict over de prijs van de haltepalen. Bijna hadden de 

passagiers twee haltepalen gehad, één tot 13 december 

2009 en een haltepaal ernaast vanaf 13 december 2009. 

Op dit moment zijn er nog tal van haltepalen met als op-

schrift Arriva terwijl daar al bijna een jaar geen bus van  

Arriva meer rijdt. Totaal zijn er circa 6000 haltepalen waar-

op de naam vervangen moest worden. De kosten hiervoor 

kunnen beter aan het openbaar vervoer besteed kunnen 

worden. 

Het OV-bureau constateert dat er tal van concessievoor-

waarden niet in orde zijn begin 2010. In onderling overleg 

met Qbuzz wordt afgesproken dat mede door de ‘ver-

traging’ als gevolg van de rechtszaak Qbuzz een half jaar 

extra tijd krijgt om orde op zaken te stellen. Gedurende 

deze periode maakt Qbuzz toch gebruik van onderaan-

nemers (touringcarbedrijven) om een deel van het vervoer 

te rijden. Deze gedoogconstructie is niet in het belang van 

de uitzendkrachtchauffeurs die graag in vaste aanstelling 

bij Qbuzz willen hebben. Als flex-kracht met een tijdelijk 

arbeidscontract leef je in onzekerheid over je toekomst: 

heb ik over drie of zes maanden nog een baan?

Concessie Zuidwest Drenthe
Ook bij CTS voor de stadsdiensten in Hoogeveen en  

Meppel gaan veel zaken mis. En vele maanden. CTS heeft 

geen ervaring met openbaar vervoer. Dit werd tot op  

heden overgelaten aan haar grote broer Connexxion OV. 

Het OV-bureau deelt mee dat er in de eerste maanden  

van 2010 onevenredig veel klachten van reizigers zijn  

binnengekomen over de uitval en vertraging van de  

stadsbussen en het ontbreken van de juiste tijden op  

de halteborden en strippenkaarten. Maar er is veel meer 

mis (Pers 18 februari 2010).

FNV Bondgenoten schrijft een uitgebreide brief naar CTS 

waarin aangegeven wordt dat de dienstregeling in de 

bushokjes niet op orde is, er onvoldoende reservebussen 

zijn waardoor regelmatig ritten uitvallen, er onvoldoende 

gediplomeerde chauffeurs zijn, communicatieapparatuur 

niet meer aanwezig is, het onderhoud van de bussen te 

lang op zich laat wachten, voor de passagiers het ondui-

delijk is waar ze met hun klachten heen moeten (bestek-

voorwaarde), een veilige kantine in Meppel ontbreekt, de 

sociale veiligheid niet op orde is. En voor de chauffeurs is 

het niet betalen van de onregelmatigheidstoeslagen een 

voordurende frustratie. Het vertrouwen dat het juiste loon 

wordt betaald is er niet meer. 

Voldoende chauffeurs zijn er niet (onjuiste berekeningen!) 

en er is financieel belang om onder de taxi-cao chauffeurs 

openbaar vervoer te laten rijden, wat illegaal is. Er worden 

chauffeurs van een Touringcarbedrijf ingehuurd. Deze 

chauffeurs rijden op roosters van de OV-chauffeurs,  

waardoor de Arbeidstijdenwet wordt overtreden.

Deze touringcarchauffeurs worden onvoldoende inge-

werkt voor het openbaar vervoerwerk. Zij beschikken niet 

over haltetijden waardoor ze niet op tijd kunnen rijden. 

Connexxion had stallingen in Meppel en Hoogeveen en 

kon voorheen bij een te kort aan eigen chauffeurs op de 

standplaats eventueel chauffeurs van andere vestigingen 

oproepen. Dat kan CTS niet, want CTS heeft geen chauf-

feurs voor het openbaar vervoer op andere vestigingen. 

CTS heeft alleen een vestiging in Hoogeveen waar de 

bussen ’s nachts staan. Dit betekent dat er iedere och-

tend bussen van Hoogeveen naar Meppel rijden om daar 

een dienst aan te vangen. En ’s avonds laat weer terug. 

Regelmatig is de brandstof op, dus naar het benzinesta-

tion, diesel halen. Gevolg: er vallen weer eens ritten uit. 

Chauffeurs balen hiervan. Zij krijgen als eerste de klachten 

te horen. Ook zijn de bussen regelmatig kapot. Een eigen 

garage is er niet. Chauffeurs willen een goede dienstver-

lening aan de passagiers leveren. Maar dat kan dus niet 

onder deze omstandigheden. De frustratie bij de chauf-

feurs neemt toe. 

Tal van passagiers balen over de slechte service. Ze klagen 

bij CTS of bij het OV-bureau en horen nooit meer iets. 

Volgens onze informatie moeten klachten naar Qbuzz vol-

gens de concessie- voorwaarden. Maar ook daar moesten 

de eerste maanden de werkprocessen nog opgestart 

worden. En als je als passagier niet weet dat je bij Qbuzz 

moet klagen, dan sta je dus letterlijk en figuurlijk in de kou.

Ook de werkverdeling tussen de verschillende spelers in 

het openbaar vervoer is zeer ingewikkeld geworden. In 

deze concessie Zuidwest Drenthe wordt de dienstregeling 

door het OV-bureau aangeleverd. De informatie over de 

dienstregeling moet in de bushokjes en op de haltepalen 

door Qbuzz opgehangen worden. CTS en de andere ver-

voerders voeren de dienstregeling vervolgens uit. 

Als er wegwerkzaamheden zijn moet Qbuzz er voor zor-

gen dat deze informatie op de haltes wordt aangeven.  

Zij moet dit uiteraard tijdig doorgeven aan CTS (en de 

andere zeven vervoerders). Op hun beurt moeten deze 

vervoerders deze informatie tijdig doorgeven aan de bus-

chauffeurs, zodat zij weten welke afwijkende route gere-

den moet worden. Een complexe werkwijze. Er kan dus 

van alles mis gaan en dat is ook gebeurd sinds 13 decem-

ber 2009. Nog een voorbeeld: de busboekjes waren pas 

in augustus 2010 te koop. Acht maanden te laat.

De overzichtelijkheid van het openbaar vervoer is er na  

de acht aanbestedingen niet beter op geworden. In 

Hoogeveen rijden zes busbedrijven die in Hoogeveen 

passagiers laten in- of uitstappen: Qbuzz, Arriva Touring, 

VMNN, CTS, Taxi Dorenbos en Connexxion OV. De eerste 

vijf zijn winnaars van de aanbestedingen 2009, zij rijden 

de verschillende concessies. Het geheel is niet echt over-

zichtelijk voor de passagiers. Drie maanden na (februari 

2010) het ingaan van de concessies reden er nog bussen 

in Hoogeveen zonder koersfilm (opschrift) waar de bus 

heen gaat, ontbraken lijnnummer op bussen, enz. Niet 

bepaald klantvriendelijk. Ook is er geen informatie in de 

bus aanwezig op welke wijze klachten moeten worden 

doorgegeven (concessievoorwaarde). Gedurende de eer-

ste maanden zijn er regelmatig kaartsoorten verkocht die 

niet meer geldig waren.

Tenslotte is er tussen de bussen geen communicatie  

mogelijk om even te wachten bij een vertraging. De pas-

sagier heeft het nakijken.

Ook de veiligheid van de chauffeurs wordt op het spel  

gezet. Helaas komt het in het hele land voor dat er ge-

welddadigheid tegen chauffeurs en andere medewerkers 

in publieke functies toeneemt. Daarvoor zijn veiligheids-

maatregelen nodig. FNV Bondgenoten heeft landelijk in 

2008 het initiatief genomen om de sociale veiligheid op  

de politieke agenda te krijgen. Met overheden, concessie-

gevers, busbedrijven, politie is een convenant opgesteld 

met 11 punten om de veiligheid van de openbare ruimte 

en op de werkplek te vergroten. Maar de noodknop in de 

bussen van CTS functioneert niet! Regelmatig stellen we 

dat aan de orde. Protocollen over de instructie zijn er niet. 

De noodknop mag niet getest worden. Het leidt tot con-

flicten op de werkvloer, terwijl het wel gaat over de veilig-

heid van de chauffeurs. In november 2010 moet de zaak 

nog steeds definitief geregeld worden.

Het is schandalig dat personeel en klanten niet serieus 

worden genomen. Chauffeurs zijn gefrustreerd en worden 

ziek. Het aantal passagiers neemt af. In grote lijnen komt 

het verhaal overeen met het verhaal uit de tijd van de MTI, 

het bedrijf dat eerder in Hoogeveen en Meppel reed en 

in 2004 failliet ging. Voor een deel zijn het dezelfde chauf-

feurs die dit opnieuw moeten meemaken. 

Kleine concessies als die van Zuidwest Drenthe hebben 
minder mogelijkheden om bij problemen het werk op te 
vangen. Zij hebben onvoldoende chauffeurs achter de 
hand bij vakanties en ziekte, onvoldoende bussen bij uitval. 
Dit leidt al gauw tot uitval van ritten en dus het duperen 
van de reiziger. Vanwege het regelmatig uitvallen van rit-
ten zal het OV-bureau veel geld hebben overgehouden.
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Sociale gevolgen
Uit het bovenstaande is wel duidelijk waarom chauffeurs 

en andere werknemers in het openbaar vervoer de aan-

bestedingen verafschuwen. Zij blijven lange tijd onzeker 

over hun werk, hun standplaats, hun cao (salaris). Aanbe-

steden betekent in wezen onzekerheid. Het kan mensen 

hun baan kosten (minstens 40 bij de concessies 2009). Ze 

kunnen te maken krijgen met inkomensachteruitgang (of 

de dreiging) omdat zij ander werk moeten gaan verrichten 

(minstens 30 bij de concessies 2009). Ze krijgen te maken 

met dagelijks langere reistijden voor het woon-werkver-

keer (minstens 30 bij de concessies 2009). Ze worden 

gescheiden van collega’s omdat ze bij een ander bedrijf 

moeten gaan werken, enzovoorts. De sociale schade is 

groot. Het is asociaal om zo met werknemers om te gaan. 

Chauffeurs en andere medewerkers worden ziek van de 

onzekerheid.

Het beroep chauffeur was vóór de aanbestedingen een 

beroep waarbij je in dienst was van het openbaar vervoer-

bedrijf. Met de privatisering zijn er steeds meer uitzend-

krachten met tijdelijke arbeidscontracten aan het werk 

gegaan. Mensen met permanente onzekerheid over het 

volgende 3-maanden contract.

Ook het niet naleven van de cao levert veel irritatie en dus 

slechtere arbeidsverhoudingen op. Gedurende vele maan-

den zijn toeslagen niet uitbetaald of met ernstige vertra-

ging. Het vertrouwen dat het loon goed uitbetaald wordt 

is weg. Ook komt het te vaak voor dat uitzendkrachten 

niet volgens de arbeidstijdenwet werken. 

Maar ook met betrekking tot de werkomstandigheden 

vinden tal van verslechteringen plaats. Doordat de stand-

plaatsen en kantines eigendom zijn van een openbaar ver-

voerbedrijf, is de verkoop ook handel geworden. Daardoor 

staan er nu tal van stallingen voor de bussen leeg, evenals 

de kantines bij de stations. Ook vinden er verslechterin-

gen plaats door nieuwe halteplaatsen langs de weg, in 

plaats van de schuine insteek bij het busstation. De nieu-

we kantines staan meestal verder weg van de bushaltes, 

waardoor onveilige looproutes zijn ontstaan. Een duidelijke 

verslechtering van de werkomstandigheden.

Ook door wijziging van dienstregelingen zijn verslechte-

ringen voor de buschauffeur en passagiers opgetreden. 

Diensten die niet werden gereden omdat de bussen kapot 

waren of omdat er geen goed geïnstrueerde chauffeurs 

aanwezig waren. Een chauffeur die van zijn vak houdt – en 

dat zijn de meesten – gaat deze “overgangsproblemen” 

aan het hart. Zij ontvangen de klachten van de passagiers 

over wijzigingen van dienstregeling of uitval van diensten. 

En zij hebben niet gevraagd om deze verslechteringen als 

gevolg van de aanbestedingen. 

Financiële gevolgen: Kapitaalvernietiging
Maar de aanbestedingsprocedures kosten op velerlei  

manieren veel geld. De huidige acht aanbestedings- 

procedures in Groningen en Drenthe kosten vele honderd-

duizenden euro’s voor het schrijven van bestekken en  

het maken van offertes. Totaal zijn er acht bestekken  

geschreven en 21 offertes uitgebracht. De totale pro-

cedure heeft waarschijnlijk voor alle partijen samen  

meerdere miljoenen euro’s gekost. Bij de verliezende  

vervoersbedrijven zal dit geld moeten worden terug- 

verdiend vanuit andere concessies. 

Maar commerciële vervoerbedrijven moeten winst maken 

voor hun aandeelhouders. Dit deel komt niet ten goede 

aan het openbaar vervoer. Ook de hoge directiesalarissen 

ver boven de Balkenende norm (€ 181.000) komen niet 

ten goede aan het openbaar vervoer. 

Verder wordt er dubbel werk verricht. In het bestek staan 

tal van voorschiften over dienstregeling, normen waaraan 

de bussen moeten voldoen, klachtenregistratie, enz. De 

vervoerder moet dit eerst uitvoeren en de controle op de 

dienstregeling uitvoeren (uitval, aansluitingstijden, enz.). 

Vervolgens moet het OV-bureau afrekenen op basis van 

de geleverde prestaties. Alsof het allemaal niets kost. Het 

OV-bureau is natuurlijk niet in staat om 400 bussen dag 

in dag uit te controleren, terwijl dat wel zou moeten. Zij 

moet afrekenen conform de geleverde prestatie (rituitval, 

dienstverlening, inzet van vervoermiddel, enz.) van de 

vervoerders.

Maar er vindt tevens kapitaalvernietiging plaats doordat 

stallingen, kantines, bussen, persoonlijke uitrusting, enz. 

achter blijven bij de oude vervoerder. De oude vervoerder 

heeft veelal niet op de korte termijn een nieuwe conces-

sie verkregen. Stallingen en kantines kan hij veelal voor 

jaren niet meer gebruiken omdat hij geen werk meer heeft 

binnen de betreffende concessie. Bussen kunnen naar an-

dere concessies vervoerd worden, maar 300 tot 400 bus-

sen is wel heel erg veel voor vervanging van rijdend mate-

rieel. En de persoonlijke uitrusting gaat naar de schroot. 

Het gevolg van de aanbestedingen is op dit moment op 

station Groningen goed te zien. In 2005 was er één kan-

tine voor het openbaar vervoer. Nu zijn drie kantines: één 

van Qbuzz, één van Arriva en één van Connexxion (en ook 

nog een voor de NS). 

Bij de bushaltes staan circa 6000 haltepalen met reclame 

voor Arriva en Connexxion. Het logo van de haltepalen 

moeten natuurlijk vervangen worden door Qbuzz en an-

dere  vervoerders. Een hele klus die veel tijd en geld kost 

en bij de volgende concessiewisseling weer terugkomt.

De investeringen die zeer onlangs zijn gedaan door de 

aanschaf van aardgasbussen in Groningen zijn verdwenen. 

De subsidie was van de overheid, het eigendomsrecht van 

de bussen van Arriva. En weg zijn de bussen. 

Ook de afkoopsommen bij ontslag kosten natuurlijk veel 

geld. Per concessie kan het bedrag verschillen. Voor de 

huidige aanbestedingen 2009 is voor vele tienduizenden 

euro’s en mogelijk honderdduizend of meer uitgekeerd. 

Verder kost natuurlijk de werkloosheid veel geld. En de 

emotionele schade en uitval door ziekte is nog niet eens 

in kaart gebracht.

FNV Bondgenoten stelt: Stop de gelden van aanbe-
stedingen en concessiewisseling in het openbaar 
vervoer!

Maatschappelijke kosten  
van de aanbestedingen

De maatschappelijke kosten van aanbestedingen zijn hoog. Het gaat hierbij om de 
gevolgen voor werknemers die hun vak goed willen uitvoeren. Maar ook om de kosten 
die met de overgang van een concessie van de ene naar de andere vervoerder zijn 
gemoeid.

Meppel: één van de vele leegstaande kantines van Arriva.

Bij de beoogde verzakelijking tussen de overheden en de 
vervoersbedrijven is het opmerkelijk dat de concessiever-
leners (overheden) te veel vertrouwen op de gegevens van 
de vervoersbedrijven ten aanzien van afspraken en presta-
ties, in plaats van zelf voor monitoring te zorgen (Evaluatie 
WP2000, 2005).
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Vijf-puntenplan voor het  
oplossen van de sociale gevolgen  
en kapitaalvernietiging: 
Personeels BV Groningen Drenthe

Wij doen een dringend beroep op de leden van de staten van Groningen en Drenthe om 
de volgende conclusies te trekken: 

>  Provinciale staten concluderen dat de huidige aanbestedingsprocedures voor het openbaar vervoer 

te veel negatieve sociale en financiële gevolgen hebben;

>  De provincies Groningen en Drenthe gaan het openbaar vervoer zelf uitvoeren! (Dit mag van de EU).

>  Provinciale staten van Groningen en Drenthe doen een dringend beroep op de Tweede Kamer de 

verplichting tot aanbesteding uit de Nederlandse wet te halen;

De provincies Groningen en Drenthe concluderen dat hierdoor het geld voor het openbaar vervoer ook 

maximaal aan het openbaar vervoer wordt besteed en de sociale gevolgen van de aanbestedingen te  

niet worden gedaan.

Door middel van bovenstaande maatregelen zorgen zij voor continuïteit in de bedrijfsvoering. De sociale 

‘zekerheid’ voor werknemers en reizigers zal weer terugkeren in het openbaar vervoer. Het openbaar 

vervoer wordt weer een publieke voorziening.

FNV Bondgenoten
Groningen, november 2010
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